

|  |  |           |
|--|--|-----------|
| College: Faculty of Education – Damietta   | Department: Mental Health                        | Call no.: |
| Marwa nassim Ghazi   | Degree: m.ed . Degree in Education Mental Health | Date:2019 |
| <b>Dissertation Title: The Family Processes, Personal Traits and their Relation with Registered Marriage among University Students</b> |  |           |

**Dissertation abstract**

The study aimed to identify the relation between family processes and personality traits, and between unregistered marriage and the predictability of the tendency towards unregistered marriage through family processes and personality traits among university students. The study tools applied the measurement of family processes, personal traits and the tendency towards unregistered marriage (all prepared by the researcher), with a sample of 245 students from the third grade of Damietta Faculty of Education (101 from the city-144 from the village). The study concluded that:

- There are no statistically significant differences between males and females in the study variables.
- There are statistically significant differences between students residing in the city and those residing in the village in family processes in favor of city residents.
- There are statistically significant differences between students residing in the city and those residents in the village in the traits of aggressive personality and freedom from values, introverted and neurotic in favor of the students of the city, the consciousness of conscience and diastolic and control of the ego, emotional expression and psychological security in favor of the students of the village.
- There are statistically significant differences between students residing in the city and those residing in the village in the tendency towards unregistered marriage and its dimensions in favor of the students of the city.
- There is a statistically positive correlation between family processes and the tendency towards unregistered marriage.
- There is a statistically positive correlation between neurotic and aggressiveness, freedom from values and introverted and the tendency towards unregistered marriage, and there is a statistically negative correlation between consciousness of conscience, emotional expression and psychological security and the tendency towards registered marriage. There is no correlation between independence, diastolic and control of the ego and the tendency towards registered marriage.
- The tendency towards unregistered marriage can be predicted through false reciprocity and freedom from values, introversion, and neuroticism.

**Key Words:**

- (i) Family Processes.
- (i) Personality Traits.
- (ii) Tendency towards Unregistered Marriage.
- (ii) University students

|   |                          |                                    |
|---|--------------------------|------------------------------------|
| الرقم العام:  | القسم العلمي : صحة نفسيه | الكلية: كلية التربية جامعة دمياط   |
| التاريخ: 2019   | الدرجة العلمية: ماجستير  | اسم الطالب: مروة نسيم غازي ابراهيم |
| عنوان الرسالة: العمليات الأسرية وسمات الشخصية وعلاقتها بالاتجاه نحو الزواج العرفي لدى شباب الجامعة  |                          |                                    |
| <b>المستخلص</b>   |                          |                                    |
| <p>هدفت الدراسة إلى التعرف على العلاقة بين العمليات الأسرية وسمات الشخصية وبين الاتجاه نحو الزواج العرفي، ومدى إمكانية التنبؤ بالاتجاه نحو الزواج العرفي من خلال العمليات الأسرية وسمات الشخصية لدى شباب الجامعة. وطبقت أدوات الدراسة مقياس العمليات الأسرية وسمات الشخصية والاتجاه نحو الزواج العرفي (كلها من إعداد الباحثة)، على عينة بلغت (245) طالب وطالبة من الفرقة الثالثة بكلية التربية بدمياط (101 من المدينة- 144 من القرية). وانتهت الدراسة إلى:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- عدم وجود فروق ذات دلالة إحصائية بين الذكور والإناث في متغيرات الدراسة.</li> <li>- وجود فروق دالة إحصائية بين الطلاب المقيمين في المدينة والمقيمين في القرية في العمليات الأسرية لصالح أبناء المدينة.</li> <li>- وجود فروق دالة إحصائية بين الطلاب المقيمين في المدينة والمقيمين في القرية في سمات الشخصية العدوانية والتحرر من القيم والانطوائية والعصابية لصالح طلاب المدينة، ويقظة الضمير والانبساطية والتحكم في الأنا والتعبير الانفعالي والأمن النفسي لصالح طلاب القرية.</li> <li>- وجود فروق ذات دلالة إحصائية بين الطلاب المقيمين في المدينة والمقيمين في القرية في الاتجاه نحو الزواج العرفي وأبعاده لصالح طلاب المدينة.</li> <li>- توجد علاقة ارتباطية موجبة دالة إحصائية بين العمليات الأسرية والاتجاه نحو الزواج العرفي.</li> <li>- توجد علاقة ارتباطية موجبة دالة إحصائية بين العصابية والعدوانية والتحرر من القيم والانطوائية وبين الاتجاه نحو الزواج العرفي، وتوجد علاقة ارتباطية سالبة دالة إحصائية بين يقظة الضمير والتعبير الانفعالي والأمن النفسي وبين الاتجاه نحو الزواج العرفي. ولم توجد علاقة بين الاستقلالية والانبساطية والتحكم في الأنا وبين الاتجاه نحو الزواج العرفي.</li> <li>- يمكن التنبؤ بالاتجاه نحو الزواج العرفي من خلال التبادلية الكاذبة والتحرر من القيم والانطوائية والعصابية.</li> </ul> |                          |                                    |
| <b>الكلمات المفتاحية:</b>   |                          |                                    |
| العمليات الأسرية - سمات الشخصية - الاتجاه نحو الزواج العرفي - شباب الجامعة.   |                          |                                    |